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Óm Šrí Paramátmane Namaha 

 

 
Otázka: „Vybrala jsem si jednu mantru a mentálně si ji opakuji. Jsem zvyklá to 

dělat automaticky. Někdy ale zároveň myslím na světské věci. Má i  pak opakování 
mantry nějaký význam?“ 

Hledající si opakuje mantru, ale v tu samou chvíli se její  mysl zabývá i něčím 
jiným - světskými záležitostmi. Obě věci probíhají najednou. Ptá se, zda si má mantru 
opakovat, i když ví, že se jí přitom mysl neustále někde zatoulává. Má to vůbec 
význam?  

Odpovídám: „Ano, má to význam. Pokračujte dál.“ Mnoho lidí si myslí, že 
vzpomínání na Boha či opakování mantry nemá příliš velký smysl, zabývá-li se 
přitom mysl zároveň i nejrůznějšími tématy ze světa. Představují si, že nejlepší je 
opakovat mantru a zároveň mít v mysli myšlenky na mantru či Boha. Tento názor je 
nepochopením.  

Pokud je již vaše mysl úplně tichá a naplněná Bohem, jaký má potom mantra 
smysl? Je-li celá cesta završena a mysl je stále plná míru, lásky a Božství, k čemu by 
potom měla mantra sloužit? K čemu je prášek na praní, když už jsou šaty vyprány? 
Mantru můžeme přirovnat k pracímu prostředku. Čistí naši mysl a celou bytost. 
Někdy je mysl plně pohroužena do opakování mantry a pocitů a myšlenek na Boha, 
jindy zase přeskakuje z jedné věci na druhou. To je přirozenost mysli. Proto, i když je 
vaše mysl většinu času rozptýlená, pokračujte v opakování mantry. Lék potřebuje 
pouze nemocný člověk a roztěkaná mysl, zaplněná neustále nějakými myšlenkami, 
nemocná je. Mantra je lékem. 

 
Otázka: „Vlastně si tu mantru spíše zpívám jako písničku a vůbec                           

o ní nepřemýšlím. Nevadí to?“ 

Nevadí. I tak je to nejlepší písnička na světě. Protože je to píseň o Bohu a 
nejvyšším smyslu lidského života. Proto bychom se požehnání mantry neměli 
vzdávat. Mantra vás začne krok za krokem ovlivňovat. Všichni máme zkušenost s tím, 
jak je naše mysl neustále zaplněná myšlenkami na nejrůznější zaležitosti světa. Mezi 
jednotlivými myšlenkami často nenajdete ani žádnou souvislost. Jedna myšlenka 
vytlačuje druhou. Svým způsobem panuje v mysli naprostý chaos.  

Ve větších domech často míváme nějakou menší místnost používanou jako 
skladiště. Dáváme tam prostě všechno, co nepotřebujeme. Najdeme tam vedle sebe 
termosku, rozbité kolo, staré šaty, pneumatiky, letité potrhané knihy… Ukládáme tam 



ZE SATSANGŮ S GURUDÉVEM ŠRÍ OJASWI SHARMOU     

2 

vedle sebe věci různého druhu. Naše mysl se také stává takovým skladištěm – tolik 
myšlenek, jedna přes druhou.  

Jak můžeme mysl vyčistit? Mantra se skládá z jednoho nebo více silných slov. 
Platí zásada, že silnější přemůže slabší. Zpočátku mohou být myšlenky silnější než 
mantra. Mantra je ale jednoho dne přemůže. V tom je celá věda.  

Existují různé mantry. Některé mají slovní význam, jiné jsou jen zvukem. Dáváme 
přednost mantrám vztahujícím se k Bohu.  

Například “Óm Namó Bhagavaté Vásudévája“. Nebo můžete používat jen Óm. 
Jednou z delších manter je například Gajátrí mantra. Další významnou mantrou je 
“Hare Rám, Hare Rám, Hare Krišna, Hare Krišna“.  

V knize “Mantram Handbook“ od Eknatha Easwarana se můžete o některých 
dočíst. Všechny mantry obsahují silnou energii. Jsou silnější než ostatní myšlenky. 
Mocné překonává slabé. Zpočátku to však vyžaduje určitý čas, někdy dlouhou dobu.  

Vrátím se k uvedené otázce. Mýlí se ti, kdo tvrdí, že mantra nemá cenu, když je 
mysl během opakování mantry rozptýlená. Mantru neopouštějte, ať se v mysli děje 
cokoli. Ať si mysl přeskakuje sem a tam, vy se tím netrapte a pokračujte ve své práci.  

 
 

Otázka: „Je možné používat mantru při řízení auta? Mysl se pak může příliš 
zklidnit.“ 

Mantru můžete používat kdykoli. Jakmile se vaše mysl nemusí zabývat nějakou 
mentální prací, můžete se v duchu zaměřit na mantru. Ale pokud vaše práce vyžaduje 
soustředění mysli, pak by mantra používána být neměla.  

K vašemu příkladu. Řízení auta se často stává mechanickou záležitostí. Tutéž trasu 
jezdíte stejně každý den a myslíte přitom na něco jiného. Například cesta do práce. 
Automaticky už víte, kde dát přednost, kde odbočit. Pak není mantra na škodu. 
Shledáte-li, že se vaše mysl natolik zklidnila, že ani nerozeznáte, co je před vámi, pak 
s opakováním přestaňte. Mantra vám má pomáhat, ne způsobit nehodu. Vaše hlavní 
povinnost  při řízení auta je vyvarovat se při řízení chyb. V autě nejde o meditaci. Ale 
pokud řídíte pouze mechanicky a mysl se jen tak toulá, pak si můžete opakovat 
mantru, zpívat si či myslet na Boha. Myslet na Boha je prospěšné za všech okolností. 
Zvažte sami svůj vnitřní stav. Prvořadou povinností při řízení auta je řídit.  

Předložím vám ještě jiný příklad, protože při řízení auta musíte být opatrní. 
Vezměme si, že někdo uklízí v kuchyni. To je spíše mechanická činnost a mysl se 
většinou zabývá něčím jiným. V podobných situacích nemůže opakování mantry 
způsobit žádné potíže. Pokud ale zjistíte, že byste při opakování mantry rozbili talíř, 
pak se soustřeďte na práci. První v pořadí povinností je práce. Musíte sami zvážit, kdy 
a kde je opakování mantry vhodné.  

Lidé se občas ptají na zajímavé věci. Dva nebo tři hledající se mě ptali, jestli 
mohou používat mantru při intimním styku s manželkou nebo s partnerem. Odpověděl 
jsem, že na tom není nic špatného. Vždyť Bůh je všude. Ve skutečnosti, když 
vzpomínáte na Boha, nemůže to nikdy uškodit. Bůh se ničím neposkvrní a vaše 
nečistoty se zeslabí. Máte-li v sobě mnoho chtivosti a vášně, možná začnete mít více 
lásky.  

Po nějaké době, závislé na individuálních okolnostech, začne být opakování 
mantry upomínáním se na Boha. Mezi těmito dvěma stupni je rozdíl. Někdy si při 
opakování mantry na Boha vzpomenete a jindy zase opakujete mantru, ale myslíte na 
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kabát z obchodu. Opakujete si mantru a myslíte na to, jak jste si v obchodě prohlíželi 
kabáty: „Ten jeden se mi zdál docela dobrý. Zítra se pro něj zastavím.“  

Po delší praxi se upomínání na Boha upevní prostřednictvím pocitu lásky 
v setrvalý zvyk. Pak už není opakování slov mantry tolik potřeba. Vztah s Ním se 
bude více odehrávat díky lásce ve vašem srdci. Protože vzpomínáte-li na Boha s 
láskou, není v tu chvíli v mysli žádná myšlenka. V tom spočívá tajemství. Upomínáte-
li se bez lásky, můžete mít zároveň i mnoho myšlenek, zatímco pokud je v srdci 
emoce lásky, pak se myšlenky týkají jen jednoho milovaného člověka. Myslíte-li na 
někoho s pocitem lásky a náklonnosti, zapojuje se celá vaše osobnost.  

Rozvine-li se ve vás silný vztah lásky  s Bohem, potom neustále cítíte, že je s vámi: 
„Jsem s Bohem, Bůh je se mnou. Všechna moje činnost je vedena Bohem. Bůh se o 
mě stará. Ochraňuje mě před špatnými věcmi. Inspiruje mě k tomu, co je dobré.“ 
Tímto způsobem postupujete na duchovní cestě od myšlenek k prožitkům srdce. Pocit 
vnitřního pouta s Bohem není stejného typu jako běžná připoutanost k různým lidem a 
věcem. Jde o čistou Lásku k Bohu.  

  
Otázka: „Rád bych se zeptal na mantry. Používám jako mantru slova “Ó, Bože“ 

v mém mateřském jazyce. Mohu tak postupovat i nadále nebo mám raději přejít na 
nějakou běžně používanou mantru, jako je třeba Óm?“ 

Je v pořádku, když používáte jako mantru slova “Ó, Bože“. Nevidím v tom žádný 
problém. Bůh se daleko více než o slova zajímá o lásku. V hlubokém prožitku lásky 
zapomínáte i na mantru. Každá mantra je jen prostředkem. Je velmi užitečným 
pomocníkem, ale ne konečným stavem. Lze ji přirovnat k mostu spojujícímu 
hledajícího, dosud neosvobozenou duši, s Nekonečnem.  

Mantru Óm mohou používat všichni. Jistě si lze opakovat i slova ve svém vlastním 
jazyce, ale Óm přesahuje všechny jazyky, země, kultury a náboženství. Jde 
o univerzální, všezahrnující původní zvuk vesmíru, neustále ve všem rezonující. Óm 
najdeme v nějaké podobě v mnoha jazycích, myslím například Amen.  

Óm je označení pro vše prostupující, věčnou Energii – Boha. Óm si tedy může jako 
mantru vybrat kdokoli. Některé jógové směry předkládají cestu, na níž si opakujete 
Óm tak dlouho, až začne samo znít z oblasti vašeho pupku. Óm neustále vibruje 
celým vesmírem a v těle ho lze zaslechnout v oblasti pupku.  

Óm mohou používat i ateisté. Vyzval bych je, aby se přestali zabývat Bohem - do 
toho je přece nenutím - ale přemýšleli o sobě a vzali v úvahu vědecká zjištění. 
V duchovní oblasti mohou své místo nalézt všichni, i komunisté a ateisté. I oni jsou 
u mě vítáni. Pokud jim nesedí slovo Bůh, nebudu ho používat. I tak bude Bůh dále 
existovat.  

Pokud vás mantra “Ó, Bože“ naplňuje štěstím, je vše v pořádku. Stejně tak je 
v pořádku i mantra Óm. 

Před mnoha lety jsem se na jihu Indie setkal s mužem, který měl svůj ášram. 
Chodíval také na mé satsangy. Jednou mě někam vezl autem a nahlas si zpíval 
mantru. Zněla trochu zvláštně, ale nikdy nic nenamítám proti žádné mantře. Je to 
osobní záležitost. Vyjadřuji svůj názor, jen pokud se mě někdo zeptá.  

Muž se mě ale na svou mantru sám zeptal: „Mohu se vás na něco zeptat? Trochu 
jsem si poupravil známou mantru “Óm Namó Bhagavaté Vásudévája“. Protože jsem 
křesťan, neseděla mi závěrečná část mantry. “Óm Namó Bhagavaté“, tj. klaním se 
Bohu, s tím se ztotožnit mohu, ale “Vásudévája“, vztahující se ke Krišnovi, jsem 
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nahradil indickou obdobou Ježíšova jména – “Íšvaja“ . A tak si opakuji “Óm Namó 
Bhagavaté Íšvaja“. Je to v pořádku?“ 

Mantra “Óm Namó Bhagavaté Vásudévája“ je velmi pozitivní a prospěšná mantra 
oslavující Pána Krišnu. Indové, věřící v Ježíše Krista, vyslovují v hindi jeho jméno 
jako “Íša“ . Onen muž si ještě slovo dal do tvaru “Íšvaja“ . Co jsem mu měl 
odpovědět?  

Řekl jsem mu tehdy: „Sám jsi se rozhodl a zvolil si tuto mantru. K čemu potřebuješ 
slyšet názor ode mě? Neměl bych ani nic proti tomu, kdyby sis tam dal cokoliv jiného. 
Pravda je ale taková, že to není původní mantra. Když sis ji pozměnil, zvaž si sám 
důsledky. Je to tvoje věc. Mohu jen říci, že už nejde o předepsanou mantru. Pokud 
však prostřednictvím Ježíše cítíš lásku k Bohu, nemůže být na tom nic špatného.“ 
Řekl jsem mu také, že i já mám ke Kristovi vřelý vztah.  

Tazateli tedy odpovídám, že může používat jakoukoli z obou, v dotazu uvedených, 
manter. 

 
Otázka: „Už mnoho let se snažím praktikovat mantru Óm. Během pránájámy nádí 

šodhana a bhrámari se Óm objevuje v pozadí mé mysli. Před několika lety jsem se 
o to záměrně snažila. Je možné kombinovat cvičení pránájámy a opakování si mantry 

najednou? Nebo je důležitější se při pránájámě plně soustředit na dech?“ 

Obojí je možné. Je možné si v mysli opakovat Óm a zároveň cvičit pránájámu. Při 
některých technikách pránájámy není proveditelné recitovat Óm nahlas - například při 
bhastrice. Vnitřně si ho ale můžete opakovat vždycky.  

Obecně však platí, že ať už děláme cokoli, je lepší se tomu věnovat plně a co 
nejméně svoji pozornost rozdělovat. Při cvičení pránájámy je vhodnější soustředit se 
pouze na dýchání. Je možné cvičit obojí zároveň, jak se na to tazatelka ptá, ale lepší je 
soustředit se jen na dech. Není nic špatného mít na pozadí mysli Óm. Pokud se Óm 
objeví samo od sebe, nechte to tak, jak to je. Nechte Óm přijít a zase odejít, nijak 
zvlášť se tím nezabývejte. Nesnažte se, aby přetrvávalo dál. Věnujte se cvičení 
pránájámy a cokoliv vám při ní vyvstane, nechte proběhnout. Při provádění pránájámy 
bychom se měli soustředit na všechno, co s ní souvisí. Nejdůležitější je dech, což 
vyplývá už ze samotného názvu pránájáma – ovládání dechu.  

Kombinovat pránájámu s Óm tedy je možné, ale vhodnější je soustředit se jen na 
práci s dechem. Pokud se představa Óm rozvine spontánně, nemyslete si, že je něco 
špatně. Nebraňte se ničemu, co vám uvnitř vyvstane. Nechte vše volně přicházet 
i odcházet. Nehodnoťte nic z toho, co se vám vynoří. Svou pozornost zaměřujte na 
provádění pránájámy.  

Neměli byste být přehnaně úzkostliví v obavách, abyste něco neudělali špatně. 
Nechte vše v klidu plynout tak, jak to přichází. Mějte stále na paměti, že všude kolem 
i ve vás je neustále přítomen Bůh, aby vás ochraňoval a vedl. Svěřte se do Jeho rukou, 
které jsou vám v podobě věčné univerzální Energie a Vědomí všude k dispozici.          

 
Otázka: „Je možné dosáhnout osvícení opakováním mantry, například cestou 

zvanou mantra jóga?” 

Existuje mnoho cest a technik, jak se přiblížit osvícení. Opakování mantry je 
jednou z nich. V případě osvícení všechny metody a techniky pomáhají, ale nikdo 
nemůže k tomuto stavu dospět pouze díky nějaké technice. Musíte vyvinout 
maximální úsilí, ale k osvícení nakonec dochází Milostí Boží. Milost se nevejde do 
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žádné formulky. Člověk se musí stále snažit tak, jak jen může. Nakonec hledající 
dospěje do stavu, kdy po osvícení touží natolik, že je připraven dát pro to cokoliv v 
sázku. Stává se to pro něj otázkou života a smrti – hledající je odhodlaný stát se 
osvíceným a třeba pro to i zemřít. Až tento stav nastane, dostane se mu osvícení 
Milostí Boží. 

 
Otázka: „Vyrozuměl jsem, že některé mantry jsou silnější než jiné. Je to tak?“ 

Existuje mnoho druhů manter, ale nejdůležitější je, jak je která mantra pro koho 
vhodná. Řeknu vám ještě něco důležitějšího. Mantra je prostředek k očištění mysli, 
velmi dobrý prostředek. Ale pokud nacházíte v sobě lásku k Bohu, stává se pro vás 
mantra okrajovou záležitostí. 

Nechci říci, že mantry nejsou užitečné. Některé jsou součástí rituálů, některé jsou 
pouze zvukovými vibracemi bez jakéhokoli významu. Šrí Ramana Mahariši často 
dával mantry bez významu, ale dával také mantry s nějakým významem. Je to 
individuální záležitost. Všechny techniky a mantry nás nakonec zavedou k tomu, 
abychom byli prostší a věřili v Boha. 

Povím vám malý příběh o pasáčkovi ovcí. Byl to jednoduchý člověk, dobrý ve 
svém srdci. Každý den se modlíval  svým vlastním způsobem.  Jednou k ovčákovi 
přišel mnich a přenocoval v jeho domě.  

Druhý den se mnich zeptal: „Ovčáku, musíš se přece nějak modlit?“ 

Prostý muž sdělil mnichovi svůj způsob modlitby: 

„Nejsem učený člověk, jsem pouze pasáček a také nemám mnoho času. Celý den 
pracuji. Ale večer si říkám ve svém srdci: ‘Ty jsi tam a já jsem tady, postarej se o mě. 
Nevím, kdo jsi, ale Ty mě znáš.‘ “ 

Mnich se zeptal: „A to je všechno?“ 

Když ovčák odpověděl, že ano, kněz se podivil: 

„To přece nestačí. Existuje mnoho způsobů, mohl bys používat určitou mantru. Je 
mnoho metod. Jiné rituály nepoužíváš?“ 

Ovčák odpověděl: 

„Prostě sedím u svých ovcí a říkám si: ‘Já jsem tady a ty jsi tam, postarej se o mě. 
Nevím, kdo jsi, ale Ty mě znáš.‘ “ 

Knězi se to moc nezamlouvalo: 

„Takhle se určitě k Bohu nedostaneš. Teď máš ale příležitost, protože jsem 
náhodou  v tvém domě, a můžeš se ode mě naučit nějaký lepší způsob.“ 

Mnich dal ovčákovi nějaké mantry a návod, jak má sedět a v jakém pořadí vše 
provádět. Přestože to bylo obtížné, podařilo se mu něco ovčáka naučit. Potom kněz 
musel na několik dní odjet. Když se vrátil, zeptal se ovčáka, zda dělá vše správně. 
Ovčák odpověděl: 

„Už první den jsem vše zapomněl. Přiměl jste mě, abych si slova zapamatoval, ale 
jakmile jste odešel, vše se  z mé hlavy vykouřilo. Snažil jsem se opakovat alespoň svá 
vlastní slova, ale protože jste mě nutil naučit se vaše slova, tak jsem měl problémy i 
s těmi svými.“ 

Kněz nic neodpověděl a ovčák se ho zeptal, jak se dařilo jemu. 
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„Mám nějaký důvod proč se sem vracím. Nemohl jsem celé dny spát, protože 
jakoby mi nějaký hlas stále šeptal: Proč zavádíš prostého člověka? Proč ho odkláníš 
od správné cesty? Tak jsem ti přišel říci, abys šel svou vlastní cestou.“ 

Snad jste porozuměli vnitřnímu významu příběhu. 

Bůh není obchodník, který by s vámi handloval - když mi dáte tolik, dám vám na 
oplátku tolik. On se nestará o vaše mantry a techniky. Pro Něj má význam vaše láska. 
To je vše. Mantry a techniky jsou prospěšné k tomu, aby vedly ke stavu Lásky. Ale 
pro dosažení Lásky nejsou mantry nezbytné. Samozřejmě v některých případech se 
bez nich nelze obejít. Vše je individuální záležitost. Důležitý je vnitřní vztah skrze 
lásku. Jestliže někdo může opravdově říci: „Jsem u Tvých nohou, Bože, postarej se, 
prosím, o mě“  - pak se Bůh určitě postará. Je to otázka upřímnosti. Být upřímný ale 
vůbec není  snadné. 

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 
 


